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Pályaválasztásról —  időben

Sokoldalú képzést ígérnek
Az általános iskola elvégzése előtt álló gyerekek pályavá
lasztásának nehéz döntéséhez nyújtott segítséget széles kí
nálatot biztosítva, az érdi önkormányzat, illetve a város 
igazgatói munkaközössége, mikor kedden este szülői érte
kezletet hívott össze.

C sillap od n ak  a k ed élyek  S z igeth a lm on
ták el a lakásépítési, -vásárlá-

A megjelent tizenkilenc közép
fokú intézmény képviselőit és 
a szülőket KarlovszJcy M ária, 
az igazgatói munkaközösség 
vezetője, és Szedlacsek Emí
lia, a polgármesteri hivatal 
munkatársa köszöntötte.

Bevezetőjében Szedlacsek 
Emília felhívta a szülők figyel
mét, hogy gyermekeiket ne 
mindenáron irányítsák az úgy
nevezett divatos szakmák felé, 
hanem olyan iskolát válassza
nak, amely átjárható és több 
szakma megszerzésére is lehe
tőséget ad. Karlovszky Mária a 
jelentkezési lapok kitöltésének 
mikéntjére, valamint a középis
kolák felvételi követelményei
nek figyelembe vételére hívta 
fel a szülők figyelmét.

A köszöntőket követően, a 
megjelent intézmények —  így 
a helyi és a százhalombattai kö
zépfokú tanintézetek, a török
bálinti ELTE gyakorló gimná
zium és szakközépiskola, vala
mint több budapesti kerület 
szakközépiskoláinak —  képvi
selői tartották meg bemutatkó- 
zó előadásukat, melyek igen 
kellemes, oldott hangulatban 
hangzottak el. Már csak azért 
is, mivel a más települések is
koláit képviselők is nagyrészt 
érdi illetőségűek voltak.

A képviselők —  többen vi- 
deoanyagot is bemutattak —  is
mertették a felvételi követelmé
nyeket, az iskolában induló sza
kokat, az iskola nyújtotta lehe
tőségeket, sőt a szakmában tör
ténő elhelyezkedést, illetve a 
főiskolára vagy egyetemre 
való továbbtanulási lehetősége
ket, esélyeket is. Kitértek arra 
is, hogy a szakmák fortélyai
nak elsajátítása mellett milyen 
fontos az idegen nyelvek elsajá
tításának kérdése, illetve a szá- 
mítógéphasználat megismerése.

Öröm volt hallani, az előző 
évek tapasztalatainak ellenére, 
hogy a szakmunkásképző inté
zetek mindegyike a szakma 
gyakorlati elsajátítását, saját 
tanműhelyekben, illetve ma
gánvállalkozóknál tudják meg
oldani, s nem a szülőknek kell 
gyakorlati képzési hely után 
kopogtatniuk.

Újdonság, hogy az iskolák a 
többszintű képzést is meg tud
ják oldani, tehát egy intézmény
ben szakmunkásvizsgát, érettsé* 
git és akár technikusi végzettsé
get is lehet szerezni. Az előadá
sok végeztével lehetőség nyí
lott arra is, hogy a szülők egyé
ni tanácsadást is kaphattak a 
megjelent pedagógusoktól.

Sz. R. H.

(F o ly ta tá s  a z  1. o ld a lró l.)

A bíróság előtt nem bizo
nyosodtak be a vádak, a pol
gármestert felmentették. A la
kosság egy része viszont csa
lódott, nem ilyen, vitákkal 
tűzdelt változást vártak.

A tüntetés napján vagy 
százan szorongtak a polgár- 
mesteri hivatal üléstermé
ben. Ide szorultak be a hava
zás, a hideg miatt a résztve
vők. Hosszasan sorolták, oly
kor egymás szavába vágva 
panaszaikat: másfél év telt el 
pereskedésekkel, amelyek az 
amúgy is szerény költségve
tés kiadásait szaporították 
csupán.

Többen hangsúlyozták, 
nem állnak a polgármester 
pártján, de nekik úgy tűnik, 
Németh Gábor bármit akar, 
leszavazzák. Kis keresetű em
berek élnek a faluban, akik 
csak olyan fejlesztésekhez 
tudnak hozzájárulni, amit 
még kifizethetnek. A gyerme
kes szülők azt sérelmezték, 
hogy m egvon ták  a z  ó v o d á 
ban a z  ö tven  szá za lék o s  g y e r 
m ek é tk ezte té si kedvezm én yt. 
Sokak szerint a szociális ellá
tás sem működik, a rászoru
lók nem kapnak segélyeket. 
E g y  p e tíc ió t  is  m eg fo g a lm a z
ta k  a demonstráció szervezői, 
amelyben néhány kérdést tet
tek fel a képviselőknek: A 
gázberuházásból megmaradt 
pénzt miért tartják vissza? A 
vízközműveket miért nem ad
ták még át? Miért nem bírál

si kérelmeket, Miért nem fi
zették ki a tanszervásárlási se
gélyeket? A petícióban köve
telték a főállású alpolgármes
ter —  D u n a vö lg y i F eren c  —  
lemondását, azzal az indok
kal, hogy a község költségve
tésére ez túl nagy teher.

Mi akartuk!
Kézről kézre járt a teremben 
egy irat, ami a peres eljárá
sokra fordított összegek ki
mutatását tartalmazta. Köz
ben többen megjegyezték, 
most jött el az idő, amikor 
csak tüntetéssel érhető el a 
helyzet megváltoztatása. Ha 
nem mondanak le a képvise
lők, úgy folytatják a demonst
rációkat. A jövőben is igye
keznek nyomást gyakorolni 
az önkormányzat tagjaira, an
nak érdekében, hogy a partta
lan, személyeskedő viták he
lyett végre lássanak munká
hoz. A lakosság célja az, 
hogy működőképes legyen 
községük önkormányzata.

N ém eth  G á b o r  polgármes
ter elmondta, valószínűnek 
tartja, hogy a tüntetés szerve
zéséért őt teszik felelőssé. A 
tömeg közbeszólt: M i a k a r
tuk! A polgármester szerint 
az az oka mindennek, hogy a 
képviselők nem akarnak vele 
együtt dolgozni. A viták már 
másfél éve folynak. A vízköz
művek működtetésével azt a 
céget érdemes megbízni, ame

lyik a kivitelező volt. Ve
gyes-vállalati formában, ön- 
kormányzati többségi részvé
nyek birtokában a jövőben be
leszólhatnak a vízdíjak alaku
lásába is. Ez ügyben a  n é p 
sza v a zá s  k iírá sa  eg yá lta lá n  
nem  h iábava ló , döntsék el a 
lakók, szerintük melyik meg
oldás lenne kedvezőbb.

A hétfői tüntetés résztve
vői lassan széledtek szét. A 
másnapi rendkívüli testületi 
ülésre azonban újra eljöttek. 
Kíváncsian várták: ezúttal is 
folytatódnak a viták, vagy 
végre érdemi döntések szület
nek?

Képviselők munkában
A kedélyek természetesen 
nem csillapodtak. De ez Szi
gethalmon, a testületi ülése
ken nem ritka jelenség. Már 
ez év tavaszán, S ku lté ty  Sán 
dor, Jász-N agykun-S zo lnok , 
P e s t é s  N ó g rá d  megye köztár
sasági megbízottja ja v a s la to t  
te tt  a  tes tü le t fe lo sz la tá sá ra .  
Az elmérgesedett légkörben 
ugyanis megfeneklett a mun
ka. Erre —  a testület feloszla
tására —  nem került sor, ám 
a  h e ly ze t nem  so k a t v á lto 
zo tt. Ezért is szervezték a la
kók a tüntetést, hátha e lépé
sükkel elérnek valami kedve
ző változást.

Úgy látszott, ez hatott. A 
rendkívüli testületi ülésen a 
képviselők e lb írá ltá k  a  lakás-  
é p íté s i kérelm eket, m e g tá r

g y a ltá k  a  szo c iá lis  ren d e le te 
ket, a  közelm ú ltban  e lk észü lt 
v ízh á ló za t m ű k ö d te té sére  n é p 
s za v a zá s  k iírá sá ró l dön tö ttek .

Ezzel tehát a lakók által kö
vetelt néhány kérdés megol
dódott.

A nyolcak nevében
Megkérdeztük a nyolc, le
mondásra felszólított képvise
lő egyikét, F eh ér Istvánt, mi
től romlott meg ennyire a tes
tületben a hangulat? 
Tervezi-e felállását? Mint el
mondta, nem párt- vagy más 
nézetkülönbségek miatt ala- 
kültak ki a viták. Arról van 
szó, hogy a polgármester 
kényszerdöntések elé állítja a 
testület tagjait,, már mindent 
elintézett, megszervezett, n e 
kik csa k  a  b e le e g y e zé s  m a 
rad. Ez pedig tarthatatlan. 
Fontolgatja lemondását, nem 
a lakossági követelés, hanem 
éppen amiatt, m ert nem  leh et 
együ ttm ű ködn i Németh Gá
bor polgármesterrel.

A kialakult helyzet feloldá
sát a jövé évi választások 
hozhatják meg. A tüntetők 
pedig nem jelentik az egész 
falut. Szigethalmon tízezren 
élnek, s csak százan nem érte
nek egyet az önkormányzat 
döntéseivel. A sok kényszer- 
helyzet göngyölődött tovább 
—  a testületi megbeszélése
ken, a vitákon —  s elindult a 
lavina.

J. Szabó Irén

Rehabilitálták a Szent Rókus szemész-fó'orvosát, Vörösmarthy Dánielt

Nem volt hiábavaló a harc
Kettős ünnepet ült a közelmúltban a Debreceni Orvos
tudományi Egyetem: egyrészről október 23-án emlékez
tek meg arról a 75 évvel ezelőtti napról, amikor Zita ki
rályné és IV. Károly király felavatta az alma mater fő
épületét. Másrészrifl —  az 1956-os forradalom és sza
badságharc évfordulójához kapcsolódva —  e napon ka
pott elégtételt az egyetem huszonegy hajdani oktatója 
és diákja, olyanok —  köztük a Pest megyei Szent Ró
kus Kórház jelenlegi szemész-főorvosa, Vörösmarthy 
Dániel professzor úr — , akik a 37 évvel ezelőtti esemé
nyekben való részvételük miatt szenvedtek üldöztetést, 
illetve akiket emiatt szakmai előmenetelükben ért hát
rány. Vörösmarthy professzor úr elégedett: vallja, 
hogy visszatekintve életútján, nem volt hiába ez a harc.

—  Hihetetlenül örülök an
nak, hogy egy olyan intéz
mény hallgatója, s munkatár
sa lehettem, amelyik —  első
ként, sőt egyetlenként is az 
országban —  vállalta a poli
tikai okok miatt hátrányt 
szenvedett oktatóinak és 
diákjainak a rehabilitálását 
—  mondta a professzor. —  
D e b re c e n  v á ro sa  e g y é b k é n t  
is  p é ld a m u ta tó  a z  e g é s z  o r 
s zá g  szá m á ra  h a z a s z e re te té 
ről, a z  ig a z sá g é r t  v a ló  k iá llá 
sá ró l. Emlékezzünk csak ar
ra, hogy itt, a cívis városban 
kiáltotta ki K o ssu th  L a jo s  a 
független Magyarországot 
1849-ben, s ugyanitt alakult 
meg a II. világháború után 
az első demokratikus ma
gyar kormány. S ebbe a kép
be méltán illeszkedik az or
vostudományi egyetem, ame
lyik 37 év elteltével képes 
volt, példa nélkül ebben az 
országban, elégtételt nyújta

n i egykori hallgatóinak, ok
tatóinak, azoknak, akik a leg
nehezebb időkben is ki mer
ték mondani az igazat... Ma 
látom, hogy ezek a kiejtett 
szavak zömében nem is tar
talmaztak politikai véle
ményt. Általában csak a k é
sőbbiekben, azért, hogy vala
kit, egy nem kívánatos 
egyént hátráltassanak szak
mai fejlődésében, kaptak a 
kiejtett gondolatok politikai 
tartalmat... Nehéz ma már 
visszaidézni azt is, mi tör
tént egykoron az egyete
men. Ä következmények 
azonban olyan súlyosak vol
tak —  számomra is — , 
hogy azokat gyakran vissza
idézem: engem például az a 
soha nem pótolható hátrány 
ért, hogy nem kaptam az or
szágban egyetemi tanszé
ket...

—  A következetes igaz
ságérzet, a haza iránti ne

héz időkben is vallott és 
vállalt szeretet — vélem —  
mélyen, s időben is távol 
ered a professzor úr életé
ben.

—  Tízéves voltam, ami
kor a szeghalmi református 
gimnázium diákja lettem, 
majd a legfogékonyabb 
években, nyolc esztendőn át 
tanultam erkölcsöt, hallgat
tam hitelméletet, láthattam 
megannyi mindennapi, szem
léletes példát a hazaszeretet
re. Olyan alma mater volt ez 
a gimnázium, melyben meg
tanultunk keményen dolgoz
ni s elfoglalni magunkat. 
Szeghalmon rend volt: ezt 
sugallták egykori tanáraink, 
nevelőink, akik közül azóta 
sokan betegeim is lettek. M i
c so d a  m e g tis z te lé s  e g y  d iá k  
szá m á ra , ha id ő v e l  e g y k o r i  
t is z te lt  ta n á ra it  o p e rá lh a tja !  
Nekem ez megadatott, mint 
ahogyan ahhoz is mindent 
megkaptam Szeghalmon, 
hogy egyetemre mehessek...

— Rögtön a szemészetet 
választotta?

—  Már Debrecenbe jár
tam, amikor kiválasztottam 
ezt a szakágat. Kiváló tanára
im voltak az intézményben: 
Magyarország két legjelentő
sebb szaktekintélye, K e r te s i  
A la d á r  és S á n ta  K á lm á n  ta
nítottak. A tőlük kapott tu
dás segített ahhoz, hogy már 
32 évesen Berlinben vezet
hettem az ottani egyetemi 
tanszéket... Hat esztendeig

éltem kint, s afféle szakmai 
k a p o c s  vo lta m  a  k e le ti  é s  a  
n y u g a ti n é m e t s z e m o rv o sk o l
lé g á k  k ö zö tt. Ám soha egyet
len percig sem akartam kint 
maradni! Hiába hívtak, le
gyek NDK-s állampolgár, in
kább Magyarországot válasz
tottam. Am az előbb említett 
politikai bűnbakkeresés idő
szakában Debrecenbe már 
nem térhettem vissza. Sőt, 
hiába pályáztam meg min
den elképzelhető szakmai le
hetőséget —  akkor mint a 
II. számú szemészeti klinika 
munkatársa — , egyetlen lé
pést sem tudtam előrelépni a 
ranglétrán. Pedig álszerény
ség nélkül mondom: olyan 
szakmai múlt állt már akkor 
mögöttem, hogy méltán 
megérdemeltem volna a ki
emelést. N é m e to rszá g b a n  
p é ld á u l  a z  én m ű té tta n k ö n y 
v em  s z o lg á l t  k ö te le z ő  sza k 
v iz sg a  a la p a n y a g á u l.. .

— Mennyire vetette visz- 
sza ez a politikai okokból 
ért hátrány a professzor 
urat a szakmai fejlődésé
ben?

—  Ami a szakmai munká
mat illeti, azt megannyi aka
dályoztatás, külső sérelem  
ellenére is töretlenül folytat
tam. Elég csak annyit említ
sek, hogy mintegy 12  é v ig  
á l l t  e lb írá la tla n u l a  n a g y d o k 
to r i  é r te k e zé se m ...  Az azon
ban vigasztal, hogy azokat a 
kollégákat, akiket ellenemre 
kineveztek az általam meg

pályázol szakmai helyekre, 
azóta mind leváltották... 
Nem magamat sajnálom, saj- 
náltatom. Ám úgy érzem, 
hogy a z  e g é s z  m a g y a r  s z e 
m é s ze t  ü g ye  s z e n v e d e tt  h á t
rá n y t a zza l, h o g y  s z e m é ly e 
m et, s  a z  é v e k  a la tt  m e g s ze r 
z e t t  s za k m a i e lm é le ti  é s  g y a 
k o r la ti  tu d á s t  f ig y e lm e n  k í
vü l h a g y tá k !  Három köny
vem volt már akkor, s szám
talan publikációm is megje
lent addigra. Különösen a 
modern hályogsebészet és a 
lencsebeültetés terén szerez
tem sok értékesíthető ismere
tet.

—  Ezeknek a szakterüle
teknek mintegy műhelye is 
lett a Rókus kórház.

—  Felsorolni sem tudom, 
mi mindent köszönhetek a 
kórháznak s a megyének. 
Az itt eltöltött csaknem két 
évtized alatt olyan szakmai 
lehetőségeket kaptam az em
lített vezetőktől, melyeket 
nemcsak a hazai műtéti gya
korlatban, de a magyar sze
mészetnek a nemzetközi fó
rumokon való ismertetésé
ben is első osztályúan fel 
tudtam használni. Nem vélet
len az sem, hogy mára szám
talan európai és világtársa
ságnak vagyok a tiszteletbe
li, az alapító, illetve az el
nökségi tagja. Továbbme
gyek: nagyon sokat köszön
hetek ennek a munkahely
nek abban is, hogy az 
1961-ben kidolgozott orvosi 
módszerem, melynek lénye
ge, hogy minden olyan sze
mészeti beavatkozásnál, 
ahol a szemgolyót kell meg
nyitnunk, a kockázati ténye
zőket nullára sikerült lecsök-

kentenünk, mára országo
san, sőt nemzetközileg is el
fogadott gyakorlattá vált.

—  Akkor ön elégedett 
ember?

—  Most már igen. Sokáig 
azt hittem, hiába dolgozom, 
s nem lesz eredménye a har
comnak. De mára bebizo
nyosodott, hogy van  é r te lm e  
a  h a za szere te tn e k , m e r t ak ik  
m er te k  é s  tu d ta k  itth o n  m a 
radn i, a zo k  is e l ism e ré s t  é r 
h e tn ek  e l, s ő t  n em csa k  h a 
zán kban , d e  a z  e g é s z  v ilá 
gon . Gyakran tapasztaltam 
korábban is, hogy nemzetkö
zi fórumokon mennyire érté
kelik a szókimondásomat, a 
politikai őszinteségemet, a 
hazaszeretetemet, az igazság
hoz való következetes ra
gaszkodásomat. N em  v o lt  h i
á b a  a  h a rc , m e ly e t  s za k m a i  
é s  e m b e r i  tek in te tb e n  f o ly ta t 
ta m ! B e b izo n y o so d o tt, h o g y  
a z  ig a zsá g  h o sszú  tá vo n  g y ő 
ze d e lm esk ed ik .

Örülök annak is, hogy a 
rendszerváltás utáni első elis
merésemet éppen a megyé
től kaptam. (S zen t István  
n a p ja  a lk a lm á b ó l a  m e g y e 
h á zá n  a d tá k  á t  V ö rö sm a rth y  
p r o fe s s z o r  úrnak a  tu d o m á 
n y o s  d í ja t  — sz e rk .)  Ez az el
ismerés is annak hangoztatá
sára jogosít fel, hogy a kö
vetkezetesen becsületes ma
gatartásé embereknek tu d n i
uk k e ll  e m e lt f ő v e l  já rn i.  Ma
gamra nézve érzem elsősor
ban igazolásul, hogy érde
mes volt úgy élni, ahogy él
tem, s hangsúlyozottan is 
öröm tölt el annak tudatá
ban, hogy ma már más mér
cével mérnek hazánkban.

Mailár Éva


